
  جای خالی محیط زیست در سیاست های 
کلان برنامه هفتم توسعه

یک:میانه های فصل بهار بود که از طرف میز آب و محیط 
زیست مجمع تشخیص مصلحت نظام دعوت شدم و نگاه 
انتقادی خود را در رابطه با وضعیت آبی و محیط زیستی کشور 
طرح کردم؛ نکته جالب ماجرا آنجا بود که به گفته دعوت 
کنندگان بسیاری از اساتید دانشگاه از طیف های مختلف نیز 
در این جلسات مشورتی دعوت می شدند. به هر حال در حدود 
دو ساعت یا بیشتر صحبت هایی طرح شد. دو:  در گفت وگوهای 
بین نسلی که به همت سرکار خانم ابتکار با حضور آقای دکتر 
مکنون، رئیس کارگروه آب کمیته محیط زیست مجمع 
تشخیص مصلحت که اتفاقا در تدوین سیاست های کلان برنامه 
هفتم توسعه نیز مشارکت داشتند از رویه تدوین سیاست های 
برنامه هفتم توسعه در تشخیص مصلحت انتقاد کردم و این 
پرسش را طرح کردم اگر دولت ها باید برنامه های توسعه را 
اجرا کنند چرا تدوین این سیاست ها توسط مجمع تشخیص 
مصلحت انجام می شود؛ ایشان یادآور شد برنامه هفتم توسعه 
کماکان توسط دولت نوشته می شود اما تدوین سیاست های 
کلان برنامه با مجمع تشخیص است. بعدها متوجه شدم تدوین 
سیاست های کلان برنامه توسعه در مجمع تشخیص مصلحت 
به زمان آقای خاتمی برمی گردد؛ خاتمی قصد داشت با هدف 
کاهش فشار مجلس محافظه کار و منتقد دولت؛ برنامه چهارم 
توسعه را با کمترین مخالفت به پیش ببرد. البته به واسطه دعوت 
خودم از یک سو و حضور افرادی مثل آقای مجابی و مکنون در 
تدوین سیاست ها از سوی دیگر؛ امیدوار بودم سیاست های کلان 
برنامه هفتم؛ همانند سیاست های کلان محیط زیستی ابلاغی 
از سوی مقام معظم رهبری، سیاستی درخور باشد تا اینکه بعد 
از انتشار سیاست های کلان برنامه هفتم متوجه شدم با وجود 
درگیر بودن کشور با چالش های محیط زیستی و با وجود کم 
توجهی دولت ها به مباحث محیط زیستی که تبلور آن در 
فهرست ۴۱۱ پروژه فاقد مجوز محیط زیستی در بودجه تبلور 
یافته کمترین توجه در برنامه هفتم به حوزه محیط زیست شده 
است. تا جایی که وقتی از تعیین تکلیف پروژه های نیمه تمام 
سخن به میان می آید معلوم نیست وزن رعایت اصول محیط 
زیستی در معادلات برنامه ریزان در کجای معادله قرار دارد.  
جای خالی محیط زیست در سیاست های کلان برنامه هفتم 
توسعه آنجا نمود پیدا می کند که ما قانون مصوب مجلس در 
خصوص ارزیابی محیط زیستی نداریم و بیم آن می رود با توجه 
به آنکه قوانین مرتبط با ارزیابی محیط زیستی در برنامه های 
سابق توسعه لحاظ شده بود با توجه به اراده دولت برای تکمیل 
پروژه های نیمه تمام مفاد مربوط با مجوزهای محیط زیستی 
حذف یا کم رمق شود. تجربه : باید توجه داشته باشیم اگر 
خودمان را در جلسات مشورتی دعوت کردند یا اگر افرادی موجه 
در تدوین سیاست ها دعوت شدند نباید دلخوش باشیم بلکه باید 
سیاست عمومی کردن گفت وگوها در رابطه با برنامه توسعه را 
در دستور قرار داد. البته تلاش هایی برای این منظور انجام داده 
شده است. در این شرایط با توجه به آمار منتشر شده در گزارش 
سیاست های کلان برنامه هفتم باید از کسانی که اسناد پشتیبان 
را تهیه کرده اند پرسید اعداد و ارقامی مانند تولید ۹۰درصد 
محصولات استراتژیک و مواد غذایی مورد نیاز کشور در داخل و 
یا ارقام ارائه شده در رابطه با موضوعات مرتبط با آب و... بر اساس 
چه مطالعاتی تدوین شده است؟ لذا ضروری است درخواست 
کرد سند پشتیبان، سیاست های کلان برنامه هفتم منتشر و به 
گفت وگوی عمومی گذاشته شود. به هر روی از همه اساتید، 
نهادها و فعالان جامعه مدنی تقاضا دارم کار را تمام شده تلقی 
نکنند و برای ارتقای برنامه هفتم توسعه پرسش گری کنند. از 
دوستانی هم که در تدوین سیاست های کلان برنامه هفتم 
نقش داشته اند تقاضا می شود؛ اگر نقد نمی کنند حداقل این 
سیاست ها را تبیین کنند تا جامعه بداند که مثلا آقای مجابی، 
مکنون و یا دیگر دوستان در کدام سمت ایستاده اند و دیگران 
کجا. وقتی برخی اساتید را نقد می کنیم در جواب می گویند ما 
مثل شما عمل نمی کنیم ما در جاهایی که لازم است اثر گذاری 
کنیم، عمل می کنیم؛ به صورت مشخص هم مشارکت در تدوین 
این برنامه ها یا مشارکت در مطالعات مرکز پژوهش های مجلس 
و یا طرح های مطالعاتی وزارت نیرو و... را عنوان می کنند؛ اما 
تجربه نشان داده است از دل این گفت وگوها فقط حق الجلسه 
و قراردادهای مشاوره بیرون می آید و نه بیشتر. به نظر می رسد 
اگر دغدغه مند ایرانیم باید شفاف و صریح و بی پرده و رو به مردم 
سخن بگوییم و ضمن نقد عمومی همه برنامه ها هم نگاه انتقادی 
بخش های کمتر درگیر جامعه با موضوع را ارتقا دهیم و هم 

حاکمیت را توانمند سازیم . 

آرمان ملی. تیرماه سالجاری بود که دبیر 
شورایعالی انقلاب فرهنگی از جزئیات مصوبه 
جدید کنکور خبر داد و واکنش های متفاوتی را 
در میان اهالی آموزش و پرورش اعم از فرهنگیان 
و دانش آموزان همین طور کارشناسان و فعالان 
سایر عرصه ها به دنبال داشت. تاثیر معدل در 
کنکور و تغییراتی که در این زمینه ایجاد شده 
بود، محل بحث افراد مخالف و موافق این مصوبه 
بود. بحث هایی که هنوز هم ادامه دارند. باید 
گفت که در سال های گذشته نیز معدل در 
کنکور تاثیر داشته اما با درصدهای مختلف 
و به شکل متفاوت. برای سال های آینده نیز 
تصویب شد که در آزمون سال های ۱۴۰۲ و 
۱۴۰۳ فقط سوابق تحصیلی سال دوازدهم با 
تاثیر قطعی درنظر گرفته  شوند و در کنکور سال 
۱۴۰۴ معدل سال یازدهم نیز و در کنکور سال 
۱۴۰۵ سوابق تحصیلی سال دهم هم اضافه 
شوند. بنابراین با این مصوبه، سنجش داوطلبان 
برای ورود به دانشگاه به دو بخش تقسیم می شود 
که یک بخش مربوط به سوابق تحصیلی و 
یک بخش مربوط به کنکور است. تاثیر قطعی 
سوابق تحصیلی در سال ۱۴۰۲ صرفا ۴۰درصد 
خواهد بود و در سال ۱۴۰۳ به ۵۰درصد تاثیر 
قطعی می رسد و در سال ۱۴۰۵ به ۶۰ درصد 
تاثیر قطعی خواهد رسید. برخی، مصوبه جدید 
شورایعالی انقلاب فرهنگی را استفاده از ظرفیت 
موجود برای ایجاد آموزش یکسان و برابر برای 
همه و به خصوص مناطق محروم دانستند و 
اعلام کردند که با اجرای این مصوبه، شرایط 
تقلب برای داوطلبان کاهش می یابد. از طرف 
مقابل، عده ای آن را مصوبه کنکوری ضد عدالت 
نامیده و خواستار لغو آن شدند. آن ها گفتند که 
این مصوبه جولانگاهی خواهد شد برای رشد 
سرطانی شبکه های مافیایی کنکوری، تقلبات 
و تخلفات آموزشی متعدد و تبدیل مدارس به 
بنگاه های تجاری. اما مخالفان و موافقان چه 

می گویند؟
علی ابراهیمی، فعال سیاسی در ارتباط با 
مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی گفته 
است که بر اساس این مصوبه دروس عمومی 
از گردونه رقابت حذف شده و دروس اختصاصی 
بیش از پیش در آموزشگاه ها؛ مافیاهای کنکور و 
آموزشگاه های آزاد رونق خواهد گرفت. بدین 
مفهوم داوطلبی که عنوان می کرد با ۷۰درصد 
دینی، ۸۰درصد ریاضی و فیزیک ممکن است 
رتبه زیر ۳ هزار بیاورد عملا با توجه به تغییرات 
کنکور داوطلب بر روی دروس اختصاصی 
متمرکزشده و در آموزشگاه ها و انتشارات معرف 
کنکور بیش از گذشته سود خواهند برد. به گفته 
این فعال سیاسی، برخی از دانش آموزان در یک 
درس همواره به دلایلی نمره کم اخذ کرده اما 
سایر دروس را با نمره عالی قبول می شوند. 
حال اگر معدل این دانش آموز محاسبه شود، آن 
تک درس عملا معدل کل دانش آموز را پایین 
می آورد و به واسطه این پایینی معدل، عملا 
گرفتار بی عدالتی می شود. او تاکید کرده که 
»آیا فردی که در یک مدرسه غیرانتفاعی نمره 
۲۰ می گیرد با کسی که در مدرسه تیزهوشان 
نمره ۲۰ می گیرد ازنظر ارزش نمره برابر هستند؟ 

قطعاً این گونه نیست. در مدارس سخت گیر و 
سطح بالا به دست آوردن نمره به این راحتی 
نیست اما هر دوی این نمرات در معدل یک تأثیر 
را در کنکور خواهند داشت .حجت سلیمانی،  یک 
فعال اجتماعی و سیاسی دیگر، در نقد مصوبه 
اخیر شورای عالی انقلاب فرهنگی در ارتباط با 
آزمون سراسری، اینطور نظر می دهد که »با یک 
تحقیق میدانی از وضعیت بازار کتاب های کمک 
آموزشی و آموزشگاه های کشور در همین فصل 
شهریور کاملاً می توان نگرانی و استرس خانواده ها 
را مشاهده کرد. به طوری که در کمتر از یک ماه و 
بدون استثنا در همه انتشارات کتاب های کمک 
آموزشی، چاپ و فروش کتاب ها دوبرابر شده 
است. بسیاری از کتاب های کنکوری نایاب گشته 
و حتی بازار سیاه برای آن ایجاد شده است.«او 
ادامه داده است که »سال هاست نمایندگان 
مجلس و مسئولین تلاش دارند تا راه حلی برای 
بسط عدالت آموزشی به خصوص در مورد نحوه 
پذیرش در دانشگاه ها اتخاذ کنند. متأسفانه 
تمام امیدها در این زمینه، بجای حذف کنکور 
و چاره جویی برای شیوه ای بهتر، به ازدیاد نسل 
کنکور منجر شد. با مصوبه فعلی و با سهم بالای 
معدل در تراز کنکوری، استرس و مشکلات 
اقتصادی خانوارها بیش از پیش سربرخواهند 
آورد.«اجرای مصوبه اخیر تفاوت چندانی در 
وضعیت آموزشی کشور ندارداما محمدرضا 
نیک نژاد، آموزگار، فعال صنفی و پژوهشگر عرصه 
آموزش،  نظری متفاوت با مخالفانی دارد که این 
روزها صدای اعتراضشان را به گوش می رسانند. 

این عضو کانون صنفی معلمان درباره مصوبه 
شورای عالی انقلاب فرهنگی، به »آرمان ملی«، 
گفت: »به نظر می آید حتی اگر به طور نسبی 
هم مصوبه اخیر شورای عالی انقلاب فرهنگی 
در ارتباط با افزایش سهم معدل در کنکور اجرا 
شود به عدالت نزدیک تر است اما نه به این مفهوم 
که بتواند بی عدالتی را در فضای آموزشی کشور 
ریشه کن کند بلکه تنها به عدالت نزدیک تر است. 
زیرا کنکور به یک کسب و کار پولساز در فضای 
آموزشی کشور تبدیل شده است. چراکه ممکن 
است بچه ها استعداد لازم را در یادگیری نداشته 
باشند اما به دلیل هزینه های هنگفت خانواده ها و 
شیوه هایی که آموزگاران در تست زنی به بچه ها 
می آموزند دانش آموزان ضعیف اما با پایگاه 
اقتصادی بالا هم در کنکور قبول شوند. برخی از 
بچه ها در طول دوران تحصیلی زمان لازم را برای 
درس خواندن صرف نمی کنند در دو سال پایانی 
مانده به کنکور به دلیل هزینه های هنگفتی 
که والدین شان صرف کلاس های آموزشی و 
نام نویسی شان در مدارس غیرانتفاعی می کنند 
با وجود انواع کتاب های کنکور، افزایش ساعات 
درسی، متمرکز شدن بر رتبه بالای کنکور و 
بهره گیری از معلمانی که به شکل حرفه ای و 
کنکوری با دانش آموزان کار می کنند، شانس 
ورود به دانشگاه را پیدا می کنند.«این کارشناس 
آموزشی، افزود: »بنابراین اگر از بعد آموزشی به 
مساله نگاه کنیم مصوبه اخیر به لحاظ کیفی 
به عدالت نزدیک تر است. هرچند که باز هم 
حاکمیت سرمایه را نمی توانیم کتمان کنیم به 
این دلیل که خانواده های پولدار می توانند به 

جای یک سال، سه سال برای بچه هایشان هزینه 
کنند. علاوه بر این با اجرای مصوبه اخیر تفاوت 
چندانی در وضعیت ناعادلانه موجود آموزشی 
کشور به وجود نمی آید نمونه بارز آن ۴۰ هزار 
تا رتبه اول امسال است که تنها یک نفر موفق به 
قبولی در دانشگاه دولتی شد که نوع آن هم هنوز 
مشخص نیست. سه هزار رتبه پایین سال گذشته 
هم نشان می داد که ۶۴ درصدشان جز سه دهک 
بالای جامعه بودند.«طرحی که شاید مقابل 
طبقاتی شدن دانشگاه ها قرار بگیردنیک نژاد 
همچنین ادامه داد: »ورود به دانشگاه سال هاست 
که در کشورمان طبقاتی شده است به همین 
دلیل طرح جدید اگر درست مورد اجرا قرار 
بگیرد به عدالت نزدیک تر است. از سویی 
ساختار آموزشی در کشور به هیچ وجه اکنون 
آمادگی چنین ارزیابی هایی را ندارد. زیرا در 
سال دوازدهم امتحان نهایی برگزار می شود این 
آزمون دقیق ترین امتحانی است که در کل ۱۲ 
سال از دانش آموزان گرفته می شود، دانش آموز 
در مدرسه دیگری امتحان می دهد معلم و 
مدرسه در تعیین معدل و نمره سهمی ندارد 
اما در سال های دهم و یازدهم چنین شیوه ای 
در مدارس وجود ندارد.«این فعال صنفی، افزود: 
»اگر قرار بر این است که مصوبه اخیر مورد اجرا 
قرار بگیرد باید در کلاس دهم و یازدهم هم 
امتحان نهایی برگزار شود تا بتوانیم یک ارزیابی 
دقیق تر و عادلانه تری داشته باشیم. زیرا تا وقتی 
که مدارس غیردولتی بچه ها را به خاطر مساله 
مالی ثبت نام می کنند نمره را نمی توان ملاک 
ارزیابی ورود دانش آموزان به دانشگاه قرار داد. 
البته بعید به نظر می رسد که چنین مساله ای 
مدنظر مسئولان بوده باشد. به هر روی باید این 
آزمون ها در سه سال دبیرستان به شکل نهایی با 
همان شدت سختگیری سال دوازدهم برگزار 
شود.«از هر راهی که ورود کنیم پولدارها موفق 
خواهند بوداین کارشناس آموزشی، در پاسخ 
به این سوال که تعداد زیادی از مردم برخلاف 
دهک بالای جامعه توان پرداخت هزینه های 
هنگفت کلاس های خصوصی و تقویتی را ندارند 
آیا این به زیان نظام آموزشی و طبقات محروم 
جامعه نیست، گفت: »پول در هر فضایی که وارد 
می شود منطق و روابط خود را جایگزین روابط 
انسانی می کند بنابراین اگر بنیان های عادلانه را 
در آموزش و پرورش نداشته باشیم از هر راهی که 
بخواهیم به مساله ورود پیدا کنیم باز هم پولدارها 
در آن موفق خواهند بود بنابراین تفاوتی ندارد که 
کنکور دو مرحله ای شود و یا بر اساس معدل ۳ 
ساله دبیرستان محاسبه شود بازهم منطق پول 
محور راهی برای خود باز می کند. به طور مثال 
بطحایی وزیرآموزش و پرورش دولت روحانی 
گفته بود آزمون ها را از مقطع دبیرستان حذف 
کنیم در حالی که این گفته او منطبق با شیوه 
جهانی و کشورهای پیشرفته دنیا بود اما اعتراض 
مافیای آموزشی و تحصیلی که قدرت، پول، لابی 
و امکانات دارند را به دنبال داشت. بنابراین تا 
زمانی که چنین وضعی وجود داشته باشد انتظار 
اجرای عدالت را نمی توان داشت.« تفاوت مدارس 
در برگزاری آزمون کنکور است.نیک نژاد در پایان 
تاکید کرد: »اگر تعدادی از دانش آموزان به دلیل 
پایگاه اقتصادی والدین شان می توانند کلاس 
خصوصی بگیرند اما دانش آموز ضعیف به لحاظ 
مالی هم سه سال فرصت دارد با آرامش درسش را 
بخواند. علاوه بر این تا وقتی که در ایران فرزندان 
مسئولان در غیرانتفاعی درس می خوانند طبیعی 
است که مدارس دولتی از وجود نیروهای اثرگذار 
انسانی که می توانند تغییر سیاست آموزشی 
ایجاد کنند، خالی می شود بدین ترتیب افراد 
با امکانات مالی می توانند بچه هایشان را در 
مدارس خاص و غیر انتفاعی ثبت نام کنند 
و در مقابل طبقات محروم و ضعیف هم در 
مدارس عادی دولتی فرزندانشان را ثبت نام 
می کنند. البته در مدارس دولتی هم معلمان 
متعهد حضور دارند اما تفاوت این مدارس با 
غیرانتفاعی در برگزاری آزمون است. بدین 
ترتیب بچه های بااستعداد و باهوش از این 
فیلتر عبور می کنند و این منطق پول سازی 

آموزش است.«
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یــــادداشت

 پیگیری ماجرای آزار 
جوان اوتیسمی 

معاون  رضایی،  یوسف   
استان  بهزیستی  توانبخشی 
تهران درباره اقدامات بهزیستی 
استان تهران در خصوص جوان 
اوتیسمی که در روز ۱۲ شهریور 
ربوده شده و مورد ضرب و شتم 
قرار گرفت، گفت: ما این ماجرا 
را به صورت حقیقی و حقوقی 
پیگیری می کنیم. او ادامه داد: 
دفتر حقوقی سازمان بهزیستی 
استان تهران پیگیر این موضوع 
است و شکایتی در این زمینه 
ارائه  به قوه قضائیه  آماده و 
می کند. معاون توانبخشی استان 
تهران خاطرنشان کرد: همچنین 
یک وکیل برای خانواده این 
اوتیسمی در  توانخواه  جوان 
نظر گرفته می شود تا خانواده به 
صورت رایگان از وکیل استفاده 
یک  گذشته  هفته  کند.شنبه 
بیمار مبتلا به اوتیسم توسط یک 
موتور سوار دزدیده شد، پسر ۲۱ 
ساله ای که بعد از تحمل آزار در 
خیابان رها شد. شاهدان گفتند 
که هر دو دستش کاملاً قرمز بوده  
و تورم داشته، حال عمومی او 
خوب نبوده و دائم فریاد می زده.

به گفته مادرش ۵ کیلویی وزن 
کم کرده و هیچ اشتهایی ندارد .

 واکنش به  حضور زنان
 در ورزشگاه 

درحالی که کمتر از سه هفته از آزاد شدن 
ورود محدود زنان به ورزشگاه  آزادی می گذرد، 
کمیسیون اخلاق ورزش بابت ورود زنان و 
»دغدغه و تشویش خاطر جامعه«، به فدراسیون 
فوتبال تذکر داد. سیدمجتبی قاسمی، دبیر 
کمیسیون اخلاق ورزش کمیته ملی المپیک، 
در نامه ای به مهدی تاج، رئیس فدراسیون 
فوتبال، با اشاره به انتشار برخی تصاویر از حضور 
زنان در ورزشگاه آزادی از »رفتارهای ناهنجار 
تعدادی از تماشاگران فوتبال در ورزشگاه ها« 
نام برد. قاسمی در این نامه، مسئولیت اتفاق های 
داخل ورزشگاه را با فدراسیون فوتبال دانست 
و از این فدراسیون خواست با هنجارشکنان و 
رفتارهای خلاف فرهنگ در ورزشگاه ها برخورد 
کند. در متن نامه کمیسیون اخلاق ورزش 
خطاب به مهدی تاج آمده است: »انتشار برخی 
تصاویر مربوط به حضور بانوان در مسابقات لیگ 
برتر حاکی از هنجارشکنی و رفتارهای مغایر 
ارزش های اخلاقی تعدادی از تماشاگران بود 
و این امر به تشویش خاطر جامعه اخلاق مدار 
کشور منجر شد.«این کمیسیون، خطاب به 
فدراسیون فوتبال نوشت: »ضمن درک تعهدهای 
بین المللی و لزوم پاسخگویی به مطالبات جامعه، 
انتظار است تمهیدات لازم برای مدیریت صحیح 
حضور تماشاگران در ورزشگاه ها فراهم شود و 
ضمن مسئولیت پذیر کردن مدیران ذیربط، با 
هرگونه هنجارشکنی و رفتارهای خلاف فرهنگ 
و ارزش های اخلاقی برخورد شود.«کمیسیون 
اخلاق ورزش کمیته ملی المپیک در این نامه، 
به لزوم رعایت هنجارها و ارزش ها اشاره کرد و 
در توجیه ارسال چنین نامه ای نوشت: »احترام به 
قوانین و ارزش های اخلاقی و فرهنگی هر کشور 
جزءلاینفک مقررات بین المللی از  جمله در حوزه 
ورزش است و انطباق الزام های فدراسیون های 
جهانی با هنجارهای فرهنگی و ارزش های 
اخلاقی پذیرفته شده جامعه از وظایف مدیران 

ورزش کشور است.«

 قطع  بیمه  ۳00هزار کارگر 
ساختمانی 

اکبر شوکت )رئیس انجمن صنفی کارگران 
وضعیت  آخرین  خصوص  در  ساختمانی( 
اصلاحیه ماده ۵ بیمه کارگران ساختمانی گفت: 
به رغم اینکه کمیسیون اجتماعی مجلس چند ماه 
پیش در خصوص مشکلاتِ وارده بر طرح، جوابیه 
فرستاده است اما همچنان هیات رئیسه  مجلس، 
به خصوص شخص آقای قالیباف، مانع ورود این 
اصلاحیه به صحن علنی مجلس می شوند. شوکت 
می گوید: هفته  گذشته برای پیگیری موضوع به 
کمیسیون اجتماعی رفتم و متوجه شدم اعضای 
این کمیسیون از به تعویق انداختن هفته به هفته  
ورود این طرح به صحن علنی مجلس ناراضی 
هستند. او می گوید: طبق اخباری که نمایندگان 
مجلس به ما رسانده اند، شخص آقای قالیباف 
مرتب این طرح را به بخش ها و افراد مختلف 
ارائه می کند تا نظر آن ها را راجع به این طرح 
بداند، درحالیکه طبق قانون، تنها کمیسیون 
اجتماعی صلاحیت اظهارنظر در این خصوص را 
دارد که آن ها نیز خیلی وقت است طرح را برای 
ورود به صحن علنی مجلس آماده کرده اند. به 
گفته  این فعال کارگری، کمیسیون اجتماعی، 
مرکز پژوهش های مجلس، نمایندگان مخالف و 
موافق همه طی جلساتی طرحی آماده کرده اند و 
راجع  به زوایای مختلف آن صحبت کرده اند و به 
متن نهایی رسیده اند. این طرح دو بار وارد صحن 
علنی مجلس شده و هر دوبار به بهانه های واهی 
به کمیسیون اجتماعی مجلس برگشته است. این 
فعال کارگری می گوید: طی دو سال گذشته بیمه  
۳۰۰هزار کارگر ساختمانی و خانواده هایشان 
قطع شده است و متأسفانه ما هر روز شاهد فوت 
تعدادی از این کارگران هستیم. شوکت می گوید: 
اگر هیات رئیسه مجلس موافقت کند این طرح 
باید بعد از حدود دو سال به صحن بیاید و تعیین 
تکلیف شود، وقتی این اتفاق نمی افتد یعنی 
هیات رئیسه  مجلس مخالف آن است . شوکت 
می گوید: زمزمه هایی می شنویم که برخی از 
نمایندگان مجلس می گویند رأی گیریِ ۱۶ 
فروردین ماه قبول نیست و مجددا باید در صحن 
علنی مجلس رأی گیری شود. تمام اینها نشان 
می دهد عده ای به جد به دنبال  عدم به نتیجه 
رسیدن این طرح هستند. این فعال کارگری 
می گوید: هیات رئیسه  مجلس باید تکلیف خود 
را روشن کند که آیا حامیِ کارگرانی که سال ها 

تحت ظلم قرار گرفته اند هست یا خیر؟

 تصویب طرح شناور شدن ساعت 
کار کارمندان

مدیرکل حمل و نقل عمومی و امور مناطق 
شهرداری تهران گفت: کلیات طرح شناور شدن 
ساعت کاری ادارات، تصویب و کارگروهی برای 
این امر تشکیل شد. مهدی گلشنی با اشاره 
به مصوبات شورای ترافیک استان تهران در 
خصوص کنترل ترافیک مهرماه گفت: مقرر شد 
تردد کامیون ها و کامیونت ها از ساعت ۶:۳۰ تا ۹ 
صبح در سطح شهر تهران ممنوع باشد. همچنین 
کلیات طرح شناور شدن ساعت کاری ادارات، 
تصویب و کارگروهی برای این امر تشکیل شد 
و قرار است ساعات کاری ادارات از ۷ تا ۹ صبح 
به صورت شناور باشد. او افزود: مدت اجرای طرح 
ترافیک نیز تا ساعت ۱۸ افزایش خواهد یافت و 

ساعت کار کارخانجات نیز تغییر خواهد کرد. 

 آموزش مشاغل خانگی 
برای زنان سوری

 معاون امور زنان و خانواده 
ریاست جمهوری با نقل بعضی 
از تجارب ایران در ریشه کن 
کردن بی سوادی، نسبت به ایجاد 
زمینه کار برای زنان سوری و 
آموزش مهارت هایی در مشاغل 
خانگی اعلام آمادگی کرد. انسیه 
خزعلی در دیدار با وزیر فرهنگ 
سوریه و سفیر این کشور در 
ایران با بیان اینکه ایران و سوریه 
مشترکات بسیاری در تمدن، 
میراث فرهنگی و آثار ماندگار 
باستانی دارند، اظهارداشت: مقرر 
شد اولین برنامه در این زمینه 
از ماه آینده به همت دو کشور 
عملیاتی شود. او ضمن برشمردن 
مشابهت های ایران و سوریه در 
میراث تاریخی و آثار فرهنگی، 
از صدماتی که در دوره حملات 
داعش به آثار باستانی سوریه 
وارد شده است اظهار تاسف کرد.

 یوسف فرهادی بابادی
 فعال محیط زیست

برخی از بد حجاب ها 
لجبازی می کنند

 رســـــول منتجـــــب نیا، 
در  اصلاح طلب  سیاست مدار 
گفت وگویی تازه نسبت به افزایش 
فیلترینگ و برخورد گشت ارشاد، 
»برخی  گفت:  و  کرد  انتقاد 
می ترسند که در فضای مجازی 
۴ انتقاد بیان شود. بعضی از 
نمایندگان می گفتند با بالگرد در 
شهر بگردید و دیش های ماهواره 
را پیدا کنید.« این نماینده سابق 
مجلس شورای اسلامی، گفت: 
»من مطمئنم برخی از زنان و 
دخترانی که حجابشان ناقص 
لجبازی ست.«  سر  از  است، 
او ادامه داد: »چیزهایی که در 
فضای مجازی منتشر می شود که 

همه اش دروغ نیست.« 

اخبار کوتاه

روی خط آرمان ملی

»آرمان ملی« مصوبه اخیر شورای عالی فرهنگی در خصوص سهم بالای معدل در تراز کنکوری را بررسی می کند؛ 

به عدالت آموزشی نزدیک می شویم؟
   محمدرضا نیک نژاد: در شرایط موجود، مصوبه اخیر شورای عالی فرهنگی به عدالت نزدیک تر است

   مخالفان: سبب رونق مافیاهای کنکور و آموزشگاه های آزاد می شود

ملی:مصطفی  آرمــــان 
آب روشن، در یادداشتی که در 
اختیار رسانه ها قرار داده، گفته: 
»لازم است یادآوری شود که 
فلسفه  هر گونه مجازاتی، اصلاح 
وقوع  از  پیشگیری  و  مجرم 
جرم است و شیوه علمی به ما 
می آموزد که این پرسش بنیادی 
را از خودمان بپرسیم که مجازات 
اعدام به خصوص برای قربانیان 
جامعه چه تاثیری در کاهش 
الگوی رفتاری بزهکاران داشته 
است؟ چرا با وجود مجازات های 
حداکثری، همچنان شاهد جرایم 
نسخه های  هستیم؟  خیابانی 

جامعه شناختی به ما می گوید که 
به انگیزه ها و ریشه های وقوع جرم 
بپردازیم.«او افزوده: »ترکیب 
از  بیکاری و شکاف  طبقاتی 
عوامل مهمی است که انگیزه های 
آسیب  ذهن  در  را  کجروی 
دیدگان اجتماعی شکل می دهد و 
تا زمانی که این انگیزه های ذهنی 
وجود دارد هر گونه مجازاتی به 
امید پیشگیری بی معنا خواهد 
بود در واقع با مجازات های متنوع 
و مضاعف ما نمی توانیم از وقوع 
جرم و کجروی پیشگیری کنیم 
زیرا در شرایطی که انگیزه های 
بزهکاری وجود دارد و انتخاب 

دیگری هم قابل دسترس نباشد، 
کجروی گریز ناپذیر خواهد بود. 
اگر در نظام کیفری خودمان نیم 
نگاهی بیندازیم خواهیم دید که 
بیش ترین مصادیق مجرمانه را 
در زمینه های مختلف داشته ایم 
اما آمار جرایم نه تنها کاهش پیدا 
نکرده بلکه سیری صعودی نیز 
داشته است.«به گفته این عضو 
انجمن جامعه شناسی ایران، 
»در واقع اعدام مجرمان خیابانی 
شاید وجدان جامعه را کمی آرام 
کند اما کارکرد پیشگیرانه ای 
را تا کنون در پی نداشته است 
و  ام الفساد  به عنوان  بیکاری 

علت العلل اکثر نابسامانی های 
و  می آید  شمار  به  اجتماعی 
زمانی ریشه کن خواهد شد که 
اقتصادی شکوفا داشته باشیم 
به  توجه  با  بتوانند  همگان  و 
شایستگی هایشان پایگاهی را 
در سلسله مراتب اجتماعی کسب 
نمایند به عبارتی اشتغال بهینه و 
رفع بیکاری، ایجاد نظام تامین 
اجتماعی کارآمد، فرصت های 
برابر اجتماعی و اولویت دادن 
به اشتغال بزهکاران خیابانی از 
اهدافی است که بایستی در راس 
برنامه های دولت آقای رئیسی 

قرار گیرد.« 

  آیا اعدام مجرمان خیابانی بازدارنده جرم است؟

وام بازنشستگان 
نزدیک به ۱۰ سال است بازنشسته تامین اجتماعی هستم 
تابحال بجزحقوق مستمری یک ریال وام نگرفتم. احتیاج 
مبرم به این وام دارم ولی هیچ گونه صحبتی که مبنی بر اینکه 
چطور این وام پنج میلیونی به بازنشستگان تامین اجتماعی 
داده می شود نیست وقتی هم به شعب مراجعه می کنیم 
می گویند خبری از وام نیست لطفا مسئولان در این مورد 

بازنشستگان را آگاه کنند. 
اسلامی از تهران 

وام ازدواج 
برای وام ازدواج درخواست داده ام ولی متأسفانه به هر 
بانکی مراجعه می کنم دو تا ضامن کارمند رسمی با نامه کسر 
از حقوق می خواهند و کارمند قراردادی یا پیمانی را قبول 
نمی کنند. در این اوضاعی که سخت و دشوار برای یک وام 
ازدواج به وجود آمده است و گرانی های سرسام آور چطور 

جوان ها می خواهند وارد زندگی شوند. 

یک شهروند از تهران 


